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وی ادامه داد: دبیر خانه رییس مناطق 
آزاد نیســت و بر اســاس قانون با توجه به 
اســمش تنها دبیر است، اختیارات قانونی 
مدیران عامل مناطق آزاد ســلب شده و این 
فاجعه است . شیرازی منش با تاکید بر اینکه 
قدرت بخش خصوصی منوط بر اختیارات 
و قدرت  مدیر عامل سازمان است و اگر قرار 
باشد مدیر عاملی معاونانش را هم دبیر خانه 
انتخاب کند ،فایده ای ندارد گفت: دبیر خانه 
تنها واسط سازمان های مناطق آزاد و دولت 
است .خواهش می کنیم علل را بررسی کنید 
و با اطمینان می گویم اگر دبیر شــورایعالی 
مناطق آزاد به اختیارات قانونی خود عمل 
کند مناطق دوباره شــکوفا می شود و لازم 
است تا قانون چگونگی اداره مناطق آزاد به 
جای خودش بازگردد. وی در بخش پایانی 
ســخنان خود به کیش ایر هم اشاره کرد و 
گفت:  مدیریت کیش ایر را به سازمان منطقه 
آزاد کیش تفویض کنید تا دســت سازمان 

برای حل مشکلات باز شود. 
مدیرعامل شرکت کیش الیت:

منطقــه آزاد، منطقــه ای صفر 
بوروکراســی و خارج از ســرزمین 

اصلی است
ناصر واثقی مدیرعامل شرکت کیش 
الیت از فعالان پیشکســوت اقتصادی در 
جزیــره کیش با بیان اینکه در ســال 1368 
اعلام شــد که کیش منطقه آزاد شده و من 
هــم جز اولین نفراتی بودم که بلافاصله به 
کیش آمدم و شروع به کار کردم گفت: فکر 
کنم مفهوم منطقه آزاد را کســی نمیداند و 
نفهمیده است که چیست! باید از نمایندگان 
مجلس و وزرا بپرسید که واقعا منطقه آزاد 
چیست و باید چه کارکردهایی داشته باشد! 
واثقی افــزود:  منطقه آزاد، منطقه ای صفر 
بوروکراسی خارج از سرزمین اصلی است 
و با قوانینــی که امروز بر مناطق آزاد فعلی 
کشــور مترتب است ما در واقع  منطقه آزاد 
نداریم.  وی افزود: متاسفانه بدلیل عدم درک 
مشترک از منطقه آزاد کارکرد این مناطق زیر 
سوال رفته است و همه را به اشتباه می اندازد. 
این داستان نزدیک به سی سال است تکرار 
شده است و می خواهیم بوروکراسی اداری 
در منطقه آزاد نباشــد اینقدر بورکراسی در 
این مناطق دســت و پاگیر اســت که  برای 
یک دستور ســاده دهها جلسه برگزار می 
شود! امروز مقایسه ما با دبی نشان از میزان 
پیشرفت آنها نسبت به ما میشود .دو منطقه 
با هم شروع به فعالیت کردند اما ما به دلیل 
بوروکراسی های پیچیده بسیار عقب مانده 

ایم.
مدیرعامل شــرکت بیــن المللی 

پدیده شاندیز:
تمدید مجوزهای قبلی و پایداری 
قرارداد خواســته بزرگترین پروژه 

جنوب کشور
سعید راســخیان؛ مدیرعامل شرکت 
بین المللی پدیده شاندیز در سخنانی کوتاه 
با اشاره به مشکلات خاص شرکت پدیده 
که به عنوان بزرگترین پروژه جنوب کشور 
گفت: این پروژ مدت ها اســت که متوقف 
اســت و علی رغم مساعدت مدیران که تا 
بــه امروز برای راه انداز مجدد پروژه انجام 
داده اند درخواست تمدید مجوزهای قبلی 
پروژه و پایداری قرارداد داریم تا بتوانیم از 
این پروژه در جهت جذب گردشــگر بهره 

برداری کنیم.
مدیرعامل شرکت پردیس کیش:

صدور بخش نامه هایی که همه را 
اشتباه می بیند

حمید رضا پورقاضــی؛ مدیر عامل 
شــرکت پردیس کیش به عنوان سخنران 
بعدی نشست فعالان اقتصادی کیش  با دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد  و ویژه اقتصادی به 
مشــکل قوانین و مقررات و بخشنامه های 
ضــد و نقیض که مشــکلات زیادی را در 
جزیره کیش ایجاد کرده اســت اشاره کرد 
و گفت :  متاسفانه برای جلوگیری از تکرار 
تخلف هایی که بعضا اتفاق افتاده اســت 

بخش نامه هایی صادر شــده که همه را به 
شکل افراد متخلف یا جریانات اشتباه می 
بینند و دســت و پای سرمایه گذار راستین 
را هــم برای انجام کار و فعالیت بی دغدغه 
بســته اند . پورقاضی ضمن درخواست از 
دبیر شورایعالی مناطق آزاد برای بازنگری 
بخشنامه ها گفت: سازمان منطقه آزاد کیش 
متاســفانه در مقاطعی در آمد خود را در به 
سرانجام نرسیدن پروژه ها دیده و حمایت  
ها عملا به حاشیه رفته است موضوعی که 

در  هیچ جای دنیا مرسوم نیست. 
دبیر کل جامعه هتداران کیش:

لــزوم بازنگری در بســیاری از 
بخشنامه ها 

مهرداد تاوتلی دبیر کل جامعه هتداران 
کیــش و فعال گردشــگری جزیره نیز در 
ســخنانی کوتاه عدم ثبات مدیریتی در دو 
سال گذشته را بیشترین آسیب زننده به کیش 
دانست و اظهار امیدواری کرد؛ مدیران فعلی 
ســازمان منطقه آزاد کیش بر مسند بمانند . 
برنامه های خود را عملی کنند. وی به مسئله 
کیش ایر اشاره کرد و گفت نبوده پروازها در 
تابستان بعضا ضریب اشغال هتل را به زیر 
یک درصد می رساند و این موضوع بسیار 

نگران کننده است. 
بوروکراسی حاکم بســیار پیچیده ، 
مســئله واردات خودرو، مالیات بر ارزش 
افزوده و لزوم حمایت از ســرمایه گذاران 
از مواردی بود که تاوتلی در این نشســت 
بدان ها اشــاره کرد و خواســتار بازنگری 
در بســیاری از قوانین و بخشنامه ها  و رفع 

مشکلات شد. 
مدیرعامل شــرکت همانند ساز 

بافت کیش
محمود ابراهیمی مدیرعامل شرکت 
همانند ســاز بافــت کیش که بــه عنوان 
بیوایمپلنت های  انحصــاری  تولیدکننده 
پزشــکی )در مقیاس صنعتی( در ایران که 
از سال 1382 به صدهاهزار بیمار در سراسر 
کشــور و بیش از چهارده کشــور جهان 
خدمات درمانی ارائه داده و با تولید صنعتی 
این محصــولات، انحصار جهانی تولید را 
که در اختیار چند شــرکت انگشت شمار 
آمریکایی قرار داشــت، شکسته است در 
این نشست به موضوع اجرایی و عملیاتی 
نمــودن قوانین و مقــررات مناطق آزاد که 
موجب عدم توفیق در ماموریت های مناطق 
آزاد شــده است اشاره نمود و بر استفاده از 
امکان و ظرفیت های جزیره کیش خصوصا 
در حوزه سلامت، صدور مجوزها و پروانه 
هــای تولید صادراتی، برقــراری خطوط 
هوایی حمل و نقل بین المللی  که شاخصه 
توســعه در صادرات و گردشگری است، 
توریست درمانی که در جزیره کیش مغفول 

مانده اشــاره کرد و اذعان داشــت:  تامین 
مسکن برای 160 نفر پرسنلی که به خاطر 
مشــکلات از جزیره در حال خارج شدن 

هستند از موضوعات اساسی است. 
وی با بیان اینکه ما شرکتی دانش بنیان 
با تولید محصولات  "های تک" پزشــکی 
و به اذعان مســئولان افتخار کشور هستیم 
اظهــار امیدواری کــرد: باید دانش خود را 
بومی ســازی کنیم و جزیــره کیش را در 
سطح جهان در این حوزه ها معرفی نماییم. 

اطیابی فعــال اقتصادی  جزیره 
کیش:

لزوم  تامین مسکن ارزان قیمت و  
رفع مشکلات فعالان  اقتصادی 

مهدی اطیابی نیز بــه عنوان آخرین 
ســخنران در این نشســت ضمــن اعلام 
گزارشــی از  مشکلات به لزوم حفظ منافع 
و توسعه اقتصادی اشاره کرد و پیشنهاداتی 
چون: الکترونیکــی کردن تمام مجوزها و 
اخذ عوارض و ... در راستای ایجاد شفافیت 
و جلوگیری از فســاد اداری، جلوگیری از 
خام فروشــی زمین و ایجــاد درآمدهای 
پایدار، حفظ نیــروی کار با کاهش هزینه 
های ماندگاری در کیش با ســاخت خانه 
های سازمانی ارزان قیمت توسط سازمان 
منطقــه آزاد کیش و صاحبــان بنگاههای 
اقتصادی و اجاره به پرسنل با اجاره اندک که 
در نتیجه نرخ اجاره بها را نزولی خواهد کرد، 
بازپس گیری اراضی واگذار شده و حذف 
ایجاد انگیزه رانت در واگذاری ها، دریافت 
بدهــی بیش از 50 هــزار میلیارد تومان  از  
برخی بنگاههای اقتصادی کیش و شرکت 
های تابعه به رغم گذشــت سال ها از اتمام 
قراردادهایشان، کمک به فعالان اقتصادی 
کیش، لغو حکم صادره کیش ایر توســط 
مدیر ســابق و بازگشت آن به سازمان تا به 
نتیجه رسیدن واگذاری و خصوصی سازی 
آن ، رایزنــی بــا وزیر اقتصاد در خصوص 
موضوع مالیات بــر ارزش افزوده،  تمرکز 
بر اقتصاد دریا محور، برقراری ارتباط اقشار 
مختلف جامعه با دبیر شورایعالی مناطق آزاد، 
انتخاب مدیران بر حسب شایسته سالاری، 
تمرکز بر ایجاد مشــاغل مهارت محور و 
رونــق در مناطــق آزاد ، برخورد با حقوق 
های نجومی مدیران، بحث مســکن ارزان 
قیمت برای کیشوندان، رونق گردشگری و 
جلوگیری از خروج ارز مسافرنی ، برگزاری 
جشن ها و ایونت های جذاب، تشکیل ستاد 
توسعه گردشگری، خنثی سازی تحریم ها با 
تمرکز بر پتانسیل های جزیره کیش در این 
خصوص را مطرح کرد و از دبیر شورایعالی 
مناطق آزاد خواســت کــه در برنامه ریزی 
ها و در نشســت با مسئولان بالادستی این 

موضوعات را مد نظر داشته باشد.

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد 
کیش تشریح کرد:

5 مشکل و 7 راهکار
مهدی کشــاورز؛ مدیرعامل سازمان 
منطقــه آزاد کیش در این نشســت با بیان 
اینکــه امیدوارم با حضــور طولانی مدت 
دکتر عبدالملکی کشــتی مناطــق آزاد به 
ســاحل اهداف و ماموریت هایش برسد 
و مشــکلات مناطق آزاد بــا برنامه ریزی 
بلندمدت حل و فصل شــود، گفت: اهل 
تعارف و کارهای نمایشی نیستم و معتقدم 
بخش خصوصی ستون های اصلی اقتصاد 
کیش را به عهده دارند و اگر نباشــند قاطبه 
مردم دچار مشــکل خواهند شد. کشاورز 
گفت: انتقادها باید بررســی شود یا ما باید 
برای عملکرد اشتباهمان دلیل داشته باشیم 
و یا توجیه را برای شما بیاوریم تا قانع شوید. 
وی گفت : مشکلات انباشته شده ، سنواتی 
است و واقعیت این است که در مدت کوتاه 
هم نمی توان  همه آنها را حل کرد. وی گفت 
:  برخی مشــکلات درون سازمانی است و 
برخی برون سازمانی، بین دستگاهی و بالا 
دستی است و تصمیم گیری بر اساس دستور 
ما نیست. کشاورز خطاب به سرمایه گذاران 
با بیان اینکه درد شــما را می فهمم و همه 
صحبت های دوستان درست بود مشکلات 
جاری را در 5 محور بدین شــرح توضیح 
داد: 1- تفکر و نگاه قالب در سطح کشور، 
دولــت، مجلس، قوه قضاییــه و نهادهای 
نظارتــی و صیانتــی در خصوص اهداف 
مناطق آزاد کامل نیســت 2 - نگاه اجرایی، 
عملیاتــی مبتنی بر علم و تجارب موفق در 
دنیا هم در حوزه قانون گذاری و اجرایی و 
نظارت پیاده نشــده است و نگاهها  جزیره 
ای است 3- توســعه متوازن در بخشهای 
فرهنگی اجتماعی عمرانی زیر ســاختی و 
... صورت نگرفته است و ما در سال 1401 
مشکل آب و برق ، دفع فاضلاب ، پسماند 
داریم . وی گفت :  70 مشکل را رصد کرده 
ایم و این مشکلات را با چند ماه نمی توان 
برطرف کرد 4 -عدم ثبات مدیریتی در طول 
حدود 29 ســال از تشکیل منطقه آزاد ، در 
این مدت  14 مدیر عامل عوض شــده که 
طول مدیریت برخی از آنها کمتر از یکسال 
بوده است . این معضل گسترده ای است و 
بیشترین ضربه متوجه سرمایه گذار و منطقه 
اســت.5- سوء مدیریت ناشی از عملکرد 
مســئولان است و نمی توان همه چیز را بر 
گردن سرمایه گذار و بقیه انداخت. کشاورز 
ادامه داد: ساختار و فرایند ها، عدم تناسب 
مسئول با شغل، بوروکراسی اداری و همه 
اینها دست به دست هم می دهد و بسیاری 
از انتقادات شما درست است و البته برخی 

از آنها هم جای پاسخگویی دارد. 

کشاورز در بخش دیگری از سخنان 
خود با تاکید بر دخالتهای درون ســازمانی 
و برون ســازمانی و ساختار سنگین 7 راه 
حل را بدین شرح مطرح کرد : 1- تصمیم 
کبــری باید بگیریم که آیا ما منطقه آزاد می 
خواهیم یا خیر و اگر گرفتیم بررسی قوانین 
را توسط کارشناسان مجرب و با تجربه در 
حوزه های مختلف فرهنگی اجتماعی زیر 
ســاختی و ... انجام دهیم 2- تعیین زمان و 
نظــارت 5 یا ده ســاله برای نظارت و ثبت 
بازخوردها 3- واگــذاری اختیارات تام و 
تمام متناسب با مســئولیت مدیران عامل 
مناطق آزاد و تثبیت  مدیریت حداقل برای 
دوره 3 ساله 4 - خصوصی سازی کارهای 
غیر حاکمیتی و غیرراهبردی و غیر امنیتی 
که با این موانع ســنگین، شدنی نیست 5- 
اتحــاد و یکپارچگی عملی همه ذینفعان و 
اگــر غیر از این باشــد جوابی نمی گیریم. 
6- عملگرایــی جهادی که مبتنی بر کار و 
فعالیت مستمر اســت تا به نتیجه رسیدن 
پروژه های علمی مجرب، با تدبیر و بدون 
منت 7- آرمانگرایی عملی با داشتن برنامه 
های کوتاه . مدیر عامل سازمان منطقه آزاد 
کیش در پایان سخنان خود با تاکید بر اینکه 
همه این موارد منوط به پای کار آمدن شما به 
عنوان بخش خصوصی است گفت: دست 
همه عزیزان را به گرمی می فشاریم و باید 
همراه یکدیگر باشــیم؛ ما از مشورت های 
شما و شما از توان مدیریتی ما استفاده کنید. 
مهم نیست تا چه زمانی باشیم مهم این است 
کــه تا آخرین لحظه با کمک هم، کار انجام 

دهیم.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و 
ویــژه اقتصادی خطاب به ســرمایه 

گذاران بخش خصوصی:
شــما مناطــق آزاد را آباد و تا به 

اینجای کار شاهکار کرده اید
حجت اله عبدالملکی؛ دبیر شورایعالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در نشســت با 
فعالان اقتصادی کیش با بیان اینکه دور اول 
سفرها بیشتر برای شنیدن دغدغه ها است 
گفت:  جزیره کیش آخرین مقصد سفر ما 
از 7 منطقه بود. بخشــی از دغدغه ها را می 
دانستیم و برخی را هم نمی دانستیم و امروز 
مطلع شــدیم. عبدالملکی ضمن تشکر و 
قدردانی از فعالان اقتصادی که مناطق آزاد 
را آباد کرده اند گفت: واقعیت این است که 
دولــت تنها زمینه را فراهم کرده  اما بخش 
خصوصی کار اصلی را انجام داد و سرمایه 
و عمر شــما عزیزان در این راه صرف شده 
اســت. عبدالملکی افزود : مناطق آزاد در 
علم اقتصاد ادبیــات خاص خود و تجربه 
موفــق در دنیا را دارند و در گفتمان انقلاب 
اسلامی هم دارای جایگاه است . تجربیات 

جهانی هم موفقیت این مناطق را نشان می 
دهد که نمونه موفق آن کشــور چین است 
کــه با 14 منطقــه آزادی که ایجاد کرده اند 
موتور محرکه اقتصاد چین شده اند. وی با 
اشاره به پیشینه مفهوم منطقه آزاد در ادبیات 
اقتصاد اسلامی و سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی گفت: از بهمن ماه سال 1392 که 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی ابلاغ شد، 
سیاســت کلی کشــور در کنار سیاستهای 
اقتصاد مقاومتی تعریف گردید و نه چیزی 
جدای از آن. مناطق آزاد در سیاســت های 
کلی اقتصاد مقاومتی اتفاقا جایگاه ویژه تری 
پیدا کرده است و تاکید بر توسعه صادرات، 
انتقال فناوری و ... داشت. پس مناطق آزاد 
در جمهوری اسلامی پذیرفته شده و مورد 
تاکید هســتند پس تصمیم کبری که آقای 
کشــاورز گفتند پیش از این گرفته شده که 
مناطق آزاد حتما باشــند . وی با اشــاره به 
اینکه بالابردن کیفیت مناطق آزاد موجود بر 
ایجــاد مناطق جدید اولویت دارد ادامه داد: 
فصل الخطاب ما قانون جمهوری اسلامی 
اســت و آن را پیگیری می کنیم. نقدهایی 
وجــود دارد و ما باید نســبت به این نقدها 
ســعه صدر داشته باشیم . وی ادامه داد: نقد 
با نفی متفاوت است مثلا ما منتقد دانشجو 
هستیم این به معنای قبول نداشتن دانشجو 
و دانشــگاه  نیســت!  عبدالملکی افزود: 
مناطق آزاد کارکردهای مثبتی داشــته اند  و 
کارکردهای منفی هم داشته اند  که باید آن 
ها برطرف کنیم  و به سمت الگوی ایده آل 
حرکت نماییم. نظام بانکی، گمرکی، مالیاتی 
و .. ما ایده آل نیست و طبیعتا  مناطق آزاد ما 
هم ایده آل نیست و این معنای نفی مناطق 
آزاد نیست. وی با تاکید بر اینکه نقدها به شما 
به عنوان بخش خصوصی وارد نیست و در 
واقع به ما وارد اســت گفت: نقد این است 
که چرا شرایط برای فعالیت بیشتر سرمایه 
گذاران در مناطق آزاد آماده نشــده است؟ 
شــما تمام تلاش خود را فراتر از انتظار در 
این شرایط سخت اقتصادی انجام دادید و 

تا به اینجای کار، شاهکار کردید!  

دبیر شــورایعالی مناطق آزاد گفت: 
اشــکالات دو دسته ملی و منطقه ای است 
و اشــکالات منطقه ای دســت عزیزان در 
منطقــه اســت و باید مشــورت بدهید و 
مسئله را بگویید و راهکار دهید. اشکالات 
ملی، مالیات و قوانینی که وضع می شــود 
و کارکردها را دچار خدشه می کند وظیفه 
ما اســت که به دنبال آن برویم. وی با تاکید 
بر اینکه قانون باید اصلاح شــود و پروژه 
شــماره یک ما قانون مالیاتی است و اینکه 
می گویند حرام اســت مورد پذیرش همه 
مســئولان هم هســت و پیگیر اصلاح آن 
هســتیم و وارد رایزنی های جدی شده ایم 
. عبدالملکی ادامه داد: برای اینکه مســائل 
مربوط به ســرمایه گذاران و کارآفرینان و 
تولید کنندگان حل شــود 4 کمیته تشکیل 
داده ایــم که ترکیبی از همکاران ما و فعالان 
اقتصادی در مناطق خواهد بود. وی با اشاره 
به سخنان قبلی خود در خصوص مردمی و 
جهانی کردن مناطق آزاد گفت: تحقق این 
شعار شدنی است در بحث مردمی کردن سه 
سیاست را دنبال می کنیم و مهمترین مردم 
فعالان اقتصادی هستند که باید از کارشان 
گره گشایی شود و انشاالله به ثمر می رسد. 
در حوزه مقررات زدایی و تفویض اختیار 
باید کمر ضوابط را شکست و در مناطق آزاد 
این اختیار را داریم و باید ضوابط دست و پا 
گیر را حذف کنیم. به تفویض اختیار اعتقاد 
داریم و باید بررسی کنیم که کجا اختیار را 
از مناطق گرفته ایم  و دلیل آن چه بوده است 
؟ وی بــه بحث کیش ایر هم اشــاره کرد و 
گفت منطقه قانونا اختیاراتی دارد و باید دید 
واگذاری کیش ایر بر چه مبنایی بوده است 
و چه اتفاقاتی افتاده که در اســرع وقت  این 

موضوع را پیگیری خواهم کرد. 
عبدالملکی در بخش پایانی ســخنان 
خود ســه درخواست از ســرمایه گذاران 
داشت: وی خطاب به ســرمایه گذاران و 
فعالان اقتصادی گفت: سرمایه گذار خارجی 
بیاورید چون می خواهیم مناطق آزاد را بین 
المللی کنیم و بخشــی از بین المللی کردن 
منوط به حضور ســرمایه گذاران خارجی 
اســت چون در برابر تحریم ها مصونیت 
ایجاد می کنند. دوم برای برنامه هفتم توسعه 
اگر مواردی که مربوط به مناطق آزاد است 
پیشنهاداتی دارید به ما بگویید کمیته هایی 
تشکیل شده  اما منتظر ارائه پیشنهادات شما 

هستیم.
درخواست اخر عبدالملکی حل مسئله 
مسکن کارکنان بود و گفت: سیاست بر این 
است که مدیران منطقه برای تامین مسکن 
اقدامات لازم را انجام دهند و زمین در اختیار 
متقاضیان قرار بگیرد و همه دست به دست 
هم  کاری کنید که کمر قیمت زمین در کیش 
بشکند. وی به دغدغه فعالان اقتصادی مبنی 
بر تغییر مدیریت ها اشاره کرد و گفت: دلیلی 
بر جابجایی مدیریتی نداریم. وقتی دولت 
تغییر کرد تفکر جدید آمد و به تبع مدیران 
عوض شــدند اما در این برهه دولت تغییر 
نکرده که ما بخواهیم مدیران را جابجا کنیم. 
اما ممکن اســت مدیری ناکارآمد باشد که 
البتــه باید عوض شــود اما در حال حاضر 
هیچ بنایی بر تغییر مدیریت نیست و چنین 
ارزیابی نسبت به هیچکدام از مناطق نداریم 
اما امیدواریم دوره ماندگار و سازگار با همه 

مدیران داشته باشیم.


